淡江大學98學年度第2學期課程教學計畫表
	課程名稱
	（中）社會科學研究方法（二）
	授課教師
	Jannette Gutierrez

	
	（英）RESEARCH METHODS (II)
	
	

	開課系級
	（中）語言四
	開課資料
	■必修

□選修
	■0（單學期）
□1（上學期）   □2（下學期） □3（第3學期）
	  2學分
	先修科目
	（中）無

	
	（英）THCXB4
	
	
	
	
	
	（英）NONE

	學系教育目標
	學生基本能力

	1、提供學用並進的優質學習環境(Learning Environment)

2、培養具人文精神與國際視野之文化服務與語言人才(Talent)

3、發展學生國際經驗(Internationalization)

4、培育多元文化與語言研究或實務之專業人才      

   (Professionalism)
	A具備跨文化多元溝通的能力
B多元文化的認知與理解
C基礎電腦能力與資訊整合
D發覺與解決問題能力
E獨立思考與批判能力
F具備國際觀與語言溝通能力
G溝通協調與團隊合作能力
H人文關懷和社會參與

	 課程簡介 （限50~100字）
	（中）

	
	（英）This course introduces students to the key ideas and issues that inform research practice. It provides a clear and easy-to-understand roadmap to help the students plan their research project from beginning to end. This is an introductory course in research methods and is also an invaluable guide for the first time researcher embarking on their own small-scale research project. It is the intention of this course to prepare students and new researchers for their research project. This is an essential course to the theory of research, the practice of research and the best ways to plan and manage research projects.

	本課程教學目標與學生基本能力相關性

一、目標層次（選填）：1記憶、2瞭解、3應用、4分析、5評鑑、6創造。

二、單項教學目標分別對應「目標層次」有多項時，僅填列最高層次項即可（例如：「目標層次」可對應2、3項時，僅取3；對應3、5、6項時僅取6）。惟各項課程教學目標對應該系「學生基本能力」時，則可填列多項「學生基本能力」（例如：A、AD、BEF）。

	英文
	相關性

	
	目標層次
	學生基本能力

	1. What is social research, and why do we conduct it?
	2
	ABDF

	2. What is and what is not acceptable knowledge about the social world? 
	2
	ABDF



	3. What are and what are not acceptable methods for acquiring social knowledge? 
	2
	EF

	4. What are the primary debates about the relative merits and weaknesses of quantitative and qualitative research styles? 
	4
	ABDF

	5. To what extent is it possible to combine methods in a single research study?
	4
	DEGF

	6. How can we ensure that our research methods are ethical, valid and reliable?
	5
	DGHF

	7. What are the possible consequences of our research project, and how might it affect the world around us in particular the individuals, group, culture, or organization that we are studying?
	6
	CEHF

	授 課 進 度 表

	週次
	內容（Subject/Topics）
	備註

	1. 02/22
	Introduction
	

	2. 03/01
	Chapter #1-What is social research 
	劉乙萱,王正珣,陳瑋婕

	3. 03/08
	Chapter #2-Critical Social Research
	莊雅鈞,藍翎,張育菁

	4. 03/15
	Chapter #3-Getting Started in Research: The Research Process
	施嘉衍,曾泊鈞,郭晉嘉,曹佑陵,王維鍇

	5. 03/22
	Movie
	

	6. 03/29
	Chapter #4-Ethics in Social Research
	李佳蓉,黃雅婷,蔡宛如

	7. 04/05
	民族掃墓節(放假一天)
	

	8. 04/12
	Chapter #5-Documentary Sources and Official Statistics
	蕭名涵,楊晏瑜,何瑄,林立涓

	9. 04/19
	Chapter #6-Quantitative Approaches in Social Research
	陳聖涵,陳欣汝,陳沛晴,林宛樺

	10. 04/26
	Chapter #7-Qualitative Approaches in Social Research
	Mid-Term
謝慈,劉穎,徐子旋

	11. 05/03
	Fieldwork
	

	12. 05/10
	Chapter #8-The Analysis of Data 
	林昱宏,李威震

	13. 05/17
	Chapter #9-Writing Up and Presenting Research Results
	馮珍怡,李奕瑱,傅冠穎,邱卉渼

	14. 05/24
	Research Project Presentation#1-4
	

	15. 05/31
	Research Project Presentation#5-8
	Final Exam

	16. 06/07
	
	

	17. 06/14
	
	

	18. 06/21
	
	

	教材課本
	Henn, Matt. & Weinstein, Mark, & Foard, Nick. 2009. A critical introduction to social research. SAGE: Los Angeles; London. NT$1,000(Required)

	作業篇數
	10篇

	學期成績計算方式
	■專題報告（一次口頭）：20％  ■期中考成績：5％ ■期末考成績：5％

■作業成績（九個章後練習）：30％  ■期末報告（一個書面）：30 ％

	備註
	All papers should be printed out and hand in on time. No late papers are accepted.


1. 專題報告（一次團體口頭）20％：3-4 students form a group and prepare a deep and rich PPT presentation from 1 chapter in the textbook (chapter #1-8). Presentation time: 40 Minutes.
2. 期中考成績：5％ Forms will be announced later in the class.
3. 期末考成績：5％ Forms will be announced later in the class.
4. 作業成績（九個團體章後練習）35％：Please complete all 9 “Chapter Research Task” in the back of chapter 1-9 as a group and submit each task in the end of each class. 
5. 期末報告（一個團體書面）35％：Please design a quantitative/qualitative research project and write up a 10-page paper and present the research result as a group. DUE: 05/31
期末報告題目:

1. 劉乙萱,王正珣,陳瑋婕

How the absent of a parent can influence the sexualities of the children in single parent households?

(qualitative and quantitative)

2. 莊雅鈞,藍翎,張育菁

Junior abroad
(quantitative and qualitative)

3. 施嘉衍,曾泊鈞,郭晉嘉,曹佑陵,王維鍇

消費者與被消費者關係-花錢的是老大

(還未決哪個approach)

4. 李佳蓉,黃雅婷,蔡宛如

外籍新娘的第二代

(qualitative)

5. 蕭名涵,楊晏瑜,何瑄,林立涓

第二語言學習

(還未決定哪個approach)

6. 陳聖涵,陳欣汝,陳沛晴,林宛樺

Shopping online

(quantitative)

7. 謝慈,劉穎,徐子旋
Mistress

   (qualitative)

8. 林昱宏,李威震

道德經與太極拳
(還未決定哪個approach)

9. 馮珍怡,李奕瑱,傅冠穎,邱卉渼

Death penalty

(還未決定哪個approach)










